

Ide, Pascal

Roma (Italia, *Italy*)

pi.roma@laposte.net

***Bonum diffusivum sui et exitus-reditus* selon Balthasar. Une relecture à partir de l'amour de don**

(*Bonum diffusivum sui and exitus-reditus according to Balthasar. A relecture seen from self-giving love*)

Résumé

L'article propose une synthèse de l'interprétation que donne Balthasar des principes platoniciens et néoplatoniciens d'épanchement du bien (*bonum diffusivum sui*) et d'émanation-conversion (*exitus-reditus*). De prime abord critique, ou plutôt ambivalent vis-à-vis d'eux, le Bâlois les intègre moyennant purification à la lumière de ce qui constitue le centre de sa théologie : Dieu-amour, dont le mystère se réfracte d'une triple manière : fécondité, enveloppement et kénose. Il montre ainsi la puissance intégratrice exceptionnelle de l'être comme amour.

Abstract

The article proposes a synthesis of the interpretation of Balthasar on the Platonic and Neoplatonic principles on the good which diffuses itself (*bonum diffusivum sui*). The theologian from Basel first shows some critique or ambivalence towards these principles, but he integrates them by some purification in the light of the center of his theology: the mystery of God's love, which manifests itself in three ways: fertility, development and kenosis. In this way, he reveals the extraordinary integrative force of being as love.